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EGAbiTE ET FRATEKNITE 

Obdaja nas čuden nemir resne z a s k r b l j e n o s t i nad s t a l n i m i 
i z p a d i , k i zaradi brezbrižnosti odgovornih postajajo žalostna 
vsakdanjost. "Kot vedno močnejše ba k t e r i j e razjedajo temelj stav
be, na katero smo tako zelo ponosni i n še b o l j občutljivi. Na 
vsakem koraku slišimo žolčna prerekanja, toda resnega i n odloč
nega protesta ne do živimo n i t i tam, k j e r to najbolj pričakujemo. 
Bodimo vsaj na tem mestu j a s n i , balada, k i dobiva vsak dan nov 
epilog, o katerem je mnogo govorjenja, p i s a t i o tem pa n i zaže
leno. 
— - Prva polovica letošnjega oktobra. Prizorišče v avtobusu 
Bohinj-bjubljana ( T r a n s t u r i s t ) . Na Bledu vstopi skupina dvaj
s e t i h gimnazijcev (starejših) i z SarajeVa. Nič nenavadnega. 
Toda naenkrat začnejo i z z i v a t i . Norčevanje i z slovenskih pot
nikov je vedno hujše. Nekateri ogorčeno p r o t e s t i r a j o . To je l e 
o l j e na ogenj. 
— — SluŠoj, govori "naški", da te razumemo!-Sledi cinično vpra
šanje, k a t e r i j e z i k je to, k i ugovarja ':naškemu':?'? 

- Pa što ga pitaš, j e r vidiš, da govori njemački(!?>t d a l i 
znaš, da j e t u Njemacka ?! - Krepki gorenjski grči popuste živ
c i - Jao, kako oni rade s nama, 3tranciraa! Kakva j e to kultura? 
i t d . i t d . Dokler se človeku ne obrne želodec. Pred Kranjem šofer 
vstavi avtobus s r e d i ceste. Najbolj glasnemu nesramnežu z&gro*4-
z l , da ga bo vr g e l ven. Obnašanje gimnazijcev presega vse aeje 
potrpežljivosti. Njihova profesorica šele zdaj (!) nastopi In 
j i h m i r i . Ko slednjič avtobus l e odpelje, se szsa stvar ponovi 
i n stopnjuje prav do Ljubljane. In Še epilog: Ko v L j u b l j a n i 
izstopamo, pride k meni skuštrani neotesanec: - Bogu z a h v a l i , 
do je b i l a z nami profesorica, drugače b i t i p o r i n i l handžar 
v želodec!• 

Bratska ljubezen res nima meja,. da o nj i h o v i bofloči' i n t e l i g e n 
c i n i t i ne govorimo. — -

Vznemirja nas skrivnostno vprašanje, kdaj'bo konec takega po 
četja. Kdaj bo t u d i p r i z a d e t i lahko odgovoril glasno i n pred

vsem - javno? Dovoljena so n a j b o l j nesramna i z z i v a n j a i n poniže« 
valne žalitve. Vsak boječ protest pa je že nacionalističen 
izpad. 

Sicer pa: zakaj se l e razburjamo? Taki dogodki so vendarle 
nepomembni, ničle v družbenem razvoju! Toda nekdo je lepo z a p i 
s a l , da se i z ničel dajo skovati verige..! 

Pred sto l e t i je naš dolenjski rojak Levstikov franče zap i s a l 
v Tugomer^ t o l e pregrešno misel: 

''Trd bodi, neizprosen mož jeklen, 
kadar b r a n i t i je časti i n pravde 
narodu i n j e z i k u svojemu!" 

Janez Bizjak 
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Dna 12» novembra t . 1. je b i l a v I d r i j i razširjena oeja občinske 
skupščine« Kot je razvidno i z prvega ceetavka v G l a s i l u obč. odbora 
SZDL v I d r i j i s je b i l a ta ceja zgodovinska. Ta zgodovinska seja pa je 
spr e j e l a oklep o pripadnosti I d r i j e k l j u b l j a n e k i regiji« B o l j oloven-
eko; L j u b l j a n s k i p o k r a j i n i , o k a t e r i pa smo elišali camo v času i t a l i 
janske okupacije. Zakaj j e b i l a potrebna ta ceja i n zakaj je zgodovin
ska, mi n i popolnoma jasno. V i d e t i pa je nekako tako, da smo c to se
jo pomaknili mejo Primorcke neka m nazaj do bližine Stopnika, t . j , do 
tam, kjer segajo meje i d r i j s k e občine. 

Ileje Primorcke, Gorenjeke, Štajercke i t d , niso zaznamovane z mejni
k i ; ta področja d e l i j o vrhovi, vodovja i n podobno. 

Naravna meja Primorske p r o t i L j u b l j a n i teče po meji i d r i j s k e obči
ne, "anjši p r e d e l i , k i co prej cpadnli h Gorenjski, co b i l i po 1. sve
tovni v o j n i , ko je I t a l i j a zasedla te kraje, po e i l i priključena k P r i 
morski. Tako je octalo t u d i po I I . svetovni v o j n i na željo tamkajšnjih 
prebivalcev. Ker co živeli v težkih čacih skupno c Primorci i n co oe t a 
k i tudi čutili, so h o t e l i b i t i ckupaj tudi cedaj. T i k r a j i /Podlaniše 
in -rodpleče/ spadajo upravno pod i d r i j s k o občino. Drugih uclug pa ce 
večinoma poslužujejo na Gorenjskem; t j a hodijo na delo, v e l i k o k r a t išče
jo tam tudi zdravstveno pomoč i t d . Nikogar to ne moti. 

Vzroki za eprejem toga sklepa cegajo nekoliko nazaj^.. 
Začelo ce j e p r i g r a d n j i oz. razširitvi bolnice v Šempetru p r i Go

r i c i , h k a t e r i b i morala i d r i j e k a občina p r i s p e v a t i finančna eredetva. 
Občina pa te>* ^redotev nima na pretek, zato je na to r e a g i r a l a naepro-
i:,o. Bolnica v Šempetru i n Komunalni zavod za coc. zavarovanje v Novi 
G o r i c i , pa eta, da b i to evojo zahtevo še b o l j u t e m e l j i l a , dola navo
d i l a zdravetvenikom v idrijskem zdravetvenem domu, naj paciente names
to v ljubijancko bolnico, pošiljajo v bolnico v Šempeter p r i G o r i c i . 
Občinska ckupščina v I d r i j i je zato, da b i ugotovila, kam težijo ob
čani za zdravstvene c t o r i t v e , r a z p i c a l a anketo. Jacno je B i l o že prej, 
da se bodo občani odločili za klinične bolnice v L j u b l j a n i , nameeto 
za bolnico v Šempetru, k i danec še ne more n u d i t i vceh takih zdrav
stvenih uclug, kot j i h lahko nudijo klinične bolnice v L j u b l j a n i . S 
tem ne mislim na posamezne zdrav-dke, temveč na zavod kot celoto. Ne-
cmicelno b i tudi b i l o pošiljati paciente v Šempeter zato, da b i ce po
kazala potreba po razširitvi te bolnice. Premajhno zaledje bolnice v 
Šempetru ne bo moglo u e t v a r i t i pogojev za tako razširitev i n tak ob-
eeg delovanja kot ga imajo l j u b l j a n s k e k l i n i k e . Bolnica v Šempetru je 
pač potrebna za t i s t e predele, k i t j a k a j težijo. Zato j e tudi takšno 
reagiranje i d r i j e k e občine upravičeno, i z i d ankete pa logičen. I d r i j 
sko področje ima boljše prometne zveze z Ljubljano i n t u d i prevozi v 
to bolnico co cenejši. A l i je zato potrebno, da ce priključi tu d i po
družnica coc. zavarovanja v I d r i j i h komunalnemu zavodu v L j u b l j a n i . 
Nujno n i , saj i d r i j e k a oolruruiica opravlja vce poale kratkoročnega 
zdravetvenega zavarovanja na področju i d r i j e k e občine i n zato n i t r e 
ba zavarovancem i o k e t i teh pravic v Novi G o r i c i ; zato j i h t u d i ne mo
t i , kam epadajo. Komunalni zavod za coc. zavarovanje mora zdravetve-
ne c t o r i t v e plačevati, pa naj ce zavarovanec zdravi k j e r k o l i . 

Kar pa ce tiče dolgoročnih dajatev, t . j . pokojnin i n i n v a l i d n i n , 
pa co ce clišale pripombe o ljubljanckem komunalnem zavodu, da n i do
bro organiziran i n da ce bo epričo tega, da bo moral razširiti poslo
vanje, etanje še poslabšalo. V Novi G o r i c i pa je b i l o do cedaj to po
slovanje doka j dobro. Seveda ce to lahko menja od čaea do eaca i n je 
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oiv,icno od s t r o kovnega osebja e Zato so tudi ne v i d i potreba spre- K 

minjjati. obstoječega stanja. Vprašanje je t o r e j , zakaj s i l i t i nekam, 
kjer n i gotovosti za tekočo i n h i t r o poslovanje. Kdo bo k r i v , če 
bodo pokojenei p r i z a d e t i ? V c i , k i co na t e j s e j i g l a s o v a l i za to, 
ne da b i se prej prepričali o dejanske m stanju. 

Razne utemeljitve, da se Idrijčani obračajo na Ljubljano tudi 
za razne durge usluge? kupovanje rasnih c t v a r i i t d , tudi če n i ra~= 
zlog kakršnekoli priključitve, kakor tudi ne utemeljitev, da je ne
koč I d r i j c a t e k l a p r o t i L j u b l j a n i . 

..Ko so b i l i v S l o v e n i j i odpravljeni o k r a j i , k i co b i l i zadnje ča-. 
ce z g o l j a d m i n i s t r a t i v n i forumi - tem ukrepom menda s l e d i j o tudi 
druge republike, - co b i l e prenesene v p r i s t o j n o s t občinskih skup
ščin razne službe« Te pa so obremenjevale občinski proračun. Zato 
je b i l o pametno združevati take službe z drugimi občinami. Da je 
i d r i j s k a prosvetno nedagpška služba združena z i s t o na Viču p r i L j u 
b l j a n i i n da ima .Idrija sodnika za prekrške skupno z Vrhnike, n i nič 
napačnega, še posebno, če to delo teče za d o v o l j i v o . w Z d i pa ce mi, da c temi službami ustvarjamo ..ponovno neke forume. Če ce p r i k l j u 
čujemo k t a k i r e g i j i , ima ta tud i kaki forum, k i bo verjetno bre
menil občinski nroračun. 3e pa co to medobčinske alusbe, zakaj to
r e j nimamo nobenega cedeča teh služb v I d r i j i , da j e v i d e t i da cmo'' 
v nodrejeni v l o g i . 

A l i je b i l a zato, da uredimo to zadeve potrebna ta zgodovinska 
seja? V Primorskih novicah z dne 26/11-66 št. 48 lahko beremo, da 
bo v I d r i j i potreben referendum o izločitvi i z komunalnega zavoda 
za soc. zavarovanje v G o r i c i . Potemtakem je b i l a ta ceja brezpred
metna, neveljavna, nepremišljena i n nezakonita. Skoraj v c i p r i s o t n i 
co g l a s o v a l i , čeprav n i b i l o vsem popolnoma jacno, zakaj gre. A l i 
zato, da bomo, da bomo lahko deležni zdravstvenih uslug v L j u b l j a n 
s k i b o l n i c i , kot cmo j i h b i l i že d o s l e j , a l i zato, da ce bomo popol
noma o d c e p i l i od Primorske. Zato se tudi ne strinjam z očitkom To
maža PavšiČa, češ a l i n i b i l o v ,pretekloeti nobenega gospodarstve
nika v I d r i j i , k i b i b i l uctvaril^odtekanjo finančnih sredstev v 
nekdanje okraje Tolmin, Gorica i n Koper, zaradi čecar so tem že 
zdavnaj, odpravljenim forumom Idrijčani tako z a m e r i l i , da ce ho
čejo sedaj popolnoma o d c e p i t i od tega področja . Saj ce še danes 
'danes dogaja, da n i nikomur do tega, da b i se o c t v a r i , za katero 
glasuje, orej tudi temeljito prepričal. Se pocebno danes, ko n i 
več v modi adminio trativno ukrepanje. 

Zato premislimo, kaj i n kako, da ne bomo vedno i m e l i opravka 
z reorganizacijami, k i zahtevajo čac i n denar potem pa oe izkaže, 
da to n i n i t i gospodarno n i t i drugače primerno. 

Zapomnimo v i i tu d i to zgodovinsko eejo, kot cmo o i Že marsika
tere, k i je povzročila n e p r i j e t n o s t i , čeprav potom n i hotel b i t i 
nihče k r i v . .. . 

Janez Jeram 
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